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سرمقاله

پژوهش پلی به سمت پیشرفت 
ادامه از صفحه یک

مدیریت،  حوزه  به  مربوط  مشکلات  مانند 
فرهنگ  تحقیقاتی،  نظام  و  سیاستگذاری 
پژوهش، پژوهشگران، فضای استاندارد علمی و 
پژوهشی، قوانین و مقررات پژوهشی، بودجه و 

امکانات پژوهشی و کاربرد نتایج پژوهشی.
به مناسبت هفته پژوهش و فناوری مناسب 
است برخی از آفت های تحقیق و پژوهش را با 

هم مرور کنیم؛
-  عدم نیازسنجی

یکی از عوامل رکود و گرفتار شدن به آسیب ها، 
بی اطلاعی از نیازها و پرسش ها و ارائه نکردن 
کشور  در  نیازها  چارچوب  از  درستی  تعریف 
است. بی شک توسعه در هر کشوری به میزان 
اندرکاران  دست  که  است  وابسته  شناختی 
برای  که  نظامی  و  دارند  نیازها  از  کشورها  آن 

پاسخگویی به آن نیازها طراحی نموده اند. 
-  عدم پشتیبانی مالی از پژوهشگران

وقت گیر بودن امور پژوهشی و ناچیز بودن 
برای  پژوهش  یک  از  بازگشتی  مادی  سود 
پژوهشگران و در مقابل، گرانی ابزار پژوهش و 
منابع تحقیقاتی، اعم از کتاب و رایانه و...، علت 
دیگر است که می تواند موجب کم شدن انگیزه 

تحقیق باشد.
-  اولویت ندادن به پژوهش های مورد نیاز

انجام پژوهش های متفرقه، با توجه به علاقه 
شخصی و بدون در نظر گرفتن اولویت ها، نه 
تنها موجب توسعه پژوهش نمی شود، بلکه چه 
بسا پژوهش های تکراری را به دنبال داشته باشد 
که موجب از بین رفتن امکانات محدودِ موجود 

نیز می شود. 
-  چند شغله بودن محققان

تمرکز بر یک پژوهش، عامل اساسی پیشرفت 
پژوهشگر و علم است. گاهی عوامل جانبی، مثل 
مشکلات اقتصادی یا احساس مسئولیت ها یا 
تحمیل ها موجب می شود که پژوهشگران چند 
روند  به  جدیّ  آسیب  امر،  این  شوند.  شغله 
تشتت  گرفتار  را  آنان  و  زند  می  آنها  پژوهش 

روحی و علمی کرده، از ژرف نگری باز می دارد
-  حجم زیاد مؤسسات پژوهشی در مقایسه با 

پژوهشگران
توسعه پژوهش امری طبیعی و لازم است، 
اما تأسیس مؤسسات پژوهشی موازی یکی از 

آسیب های جدیّ در امور پژوهش است. 
آیا بهتر نیست به جای صرف امکانات اقتصادی 
و نیروهای مدیریتی و... در سامان دهی مراکز 
جدید پژوهشی، به تزریق امکانات و سرمایه به 
مراکز موجود بپردازیم و در اصلاح آسیب های 

آنها بکوشیم؟
-  چند شغل داشتن مدیران

مدیریت نیاز به فکر، برنامه ریزی، تمرکز و 
وقت گذاری دارد؛ بنابراین مدیری که چند شغل 
آنها را به صورت  باشد، نمی تواند همه  داشته 
مطلوب اداره کند و بر آنها نظارت نماید. این یکی 
از آسیب های مدیریت ها در همه زمینه ها و به 

ویژه در پژوهش در کشور است. 
دغدغه ها و چالش های  بسیار دیگری نیز در 
مورد پژوهش وجود دارد که باید به طور جداگانه 
که  است  آن  مهم  نکته  اما  پرداخت ،  آنها  به 
برای پیشرفت و تعالی کشور باید به پژوهش و 

پژوهشگر اهمیت بسیار بیشتری داد . 

خبر

اخبار

دولت یک هفته فرصت اصلاحات در 
کلیات بودجه را دارد

معاون پارلمانی رئیس  جمهوری دلایل ردشدن 
کلیات بودجه 1403 را تشریح کرد. سیدمحمد 
هیات  جلسه  حاشیه  در  چهارشنبه  حسینی 
شدن  رد  درباره  خبرنگاران  جمع  در  دولت 
کلیات لایحه بودجه در مجلس شورای اسلامی 
اظهارکرد: دیروز کلیات لایحه بودجه 1403 مورد 
موافقت قرار نگرفت و دولت یک هفته فرصت 
دارد تا با اعمال اصلاحات، کلیات را دوباره به 

مجلس ارسال کند.
وی ادامه داد: امسال برای اولین بار بود که 
در آیین نامه داخلی مجلس تغییراتی داده شده 
و قرار شد بودجه در دو مرحله ارسال شود و 
برخی نمایندگان ایراد گرفته بودند که هزینه ها 
موارد  این  حالیکه  در  می شود؟  و مصارف چه 
قرار نبود در این مرحله تقدیم شود بلکه فقط 
سقف منابع و درآمدها بیان شود و در مرحله 

دوم جداول بیاید.
رئیس  جمهوری خاطرنشان  پارلمانی  معاون 
کرد: برخی نمایندگان موضوع افزایش مالیات را 
مطرح کردند در حالی که دولت سراغ کسی رفته 
است که فرار مالیاتی داشته اند نه کسبه خرد و 
افرادی عادی. شبهاتی درباره مسائل بازنشستگان 
مطرح کردند در حالی که آقای منظور قول داده 

بود که به نظرات نمایندگان توجه شود.
حسینی همچنین گفت: در رد شدن کلیات 
بودجه مسائل جنبی هم مطرح بود مثلا برخی 
نمایندگان دلخوری هایی بابت تخصیص بودجه 
به حوزه های انتخابیه خود داشتند یا ازمدیران 
استانی دلخوری داشتند و به صراحت گفتند این 
مساله را در بودجه تلافی خواهند کرد. بعضی 
نمایندگان تصور می کردند اگر بودجه تصویب 
نشود، بررسی مجدد بودجه به بعد از انتخابات 
ما  گویند  می  آنها  شود.  می  موکول  مجلس 
تاکنون درگیر لایحه برنامه هفتم بویم و رقبای ما 
در حال فعالیت هستند و بودجه را  دو دوازدهم 
تصویب کنیم که رئیس مجلس این نظر را رد کرد 
و گفت باید بلافاصله لایحه جدید بلافاصله مورد 

بررسی قرار گیرد.

مجمع تشخیص لایحه عفاف و حجاب 
را تایید کرد

مجلس  اصلاحی  مصوبه  نظارت  عالی  هیئت 
ترویج  طریق  از  خانواده  از  لایحه حمایت  درباره 
فرهنگ عفاف و حجاب را مغایر با سیاست های 
کلی نظام ندانست. به گزارش ایسنا، هیئت عالی 
نظارت در بررسی پیشین این لایحه، پنج ابهام و 
مغایرت را با سیاست های کلی نظام اعلام کرده 
بود و مجلس با انجام اصلاحاتی در مصوبات خود، 

ایرادات را برطرف نمود.
در این جلسه که به ریاست محمدباقر ذوالقدر 
و با حضور اعضای هیئت عالی نظارت و نمایندگان 
روسای سه قوه و نمایندگانی از دستگاه های ذیربط 
شورای  مجلس  جدید  مصوبات  شد،  تشکیل 

اسلامی مورد بررسی قرار گرفت.
و  فرهنگی  علمی،  کمیسیون  گزارش  ابتدا  در 
در  نظام  مصلحت  تشخیص  مجمع  اجتماعی 
خصوص اصلاحات مجلس شورای اسلامی در رفع 

مغایرت های اعلامی هیئت عالی بیان شد.
در ادامه اعضای هیئت عالی نظارت، اصلاحات 
اعمال  )درخصوص   13 ماده   3 بند  در  مجلس 
بد  که  هایی  شرکت  مدیران  برای  ها  محرومیت 
پوششی یا کشف حجاب را ترویج می نمایند(، ماده 
3۲ )التزام عملی به عفاف و حجاب در محیط کار 
و انظار عمومی(، ماده 41 )عدم همکاری دستگاه 
هایی از جمله صدا و سیما با افراد دارای شهرت 
یا  بررسی  حال  در  پرونده  دارای  که  تاثیرگذار  و 
محکومیت قضایی پرداخته(، ماده4۷ ) بد پوششی 
مردان در معابر عمومی( و همچنین ذیل ماده ۵۷ 
)مجازات توهین و تقابل کنندگان با امر معروف 
و نهی از منکر( را مورد بحث و بررسی قرار دادند 
که در نهایت با اعلام آراء جداگانه، تمام اصلاحات 
مجلس را رافع مغایرت های مصوبات مجلس با 

سیاست های کلی نظام تشخیص دادند.
مطابق آیین نامه نظارت بر سیاست های کلی، 
مصوبات هیئت عالی نظارت به جهت اتخاذ تصمیم 

به شورای نگهبان منعکس خواهد شد.

توضیح معاون رئیسی درمورد طلب 
ایران از بحرین

گفت:  سیزدهم  دولت  رئیس  حقوقی  معاون 
دولت مصوبه مجلس را درباره دعوای حقوقی با 

بحرین پیگیری خواهد کرد.
جلسه  حاشیه  در  دیروز  صبح  دهقان  محمد 
مصوبه  درباره  خبرنگاران  جمع  در  دولت  هیئت 
بابت  بحرین  با  حقوقی  دعوای  درباره  مجلس 
مطالبات ایران اظهار کرد: چند لایحه در دستور کار 
مجلس است و یکی را هم تصویب کرده اند. متن 
ما از قبل برای اقامه دعوا آماده است و خوشبختانه 

بلافاصله کار را شروع خواهیم کرد.
وی در پاسخ به این سوال که این دعاوی حقوقی 
طبیعتا  شد:  یادآور  شد؟  خواهد  مطرح  کجا  در 
در داوری است. ما از قبل با بحرین موافقت نامه 
به  که  مواردی  در  و  داریم  سرمایه گذاری 
سرمایه گذاران ما لطمه بخورد طبق این موافقت نامه 

به داوری ارجاع و در آنجا مطرح می شود.
دهقان درباره میزان طلب ایران از بحرین گفت: 
البته موضوعات متفاوت است. یک دعوا مربوط به 
بانک مرکزی است که یک میلیارد و ۷00 میلیون 
دلار آنجا داریم و یک دعوا هم مربوط به بیمه است 

که مبلغ آن کم و چند میلیون دلار است.
معاون حقوقی رئیس جمهور در پاسخ به این 
سوال که آیا برای متهم پرونده کریپتولند که به اروپا 
گریخته اعلان قرمز صادر شده یا خیر؟ بیان کرد: 

این موضوع را از وزارت کشور بپرسید.
دهقان همچنین درباره برگزاری دادگاه گروهک 
تروریستی منافقین گفت: این موضوع خوشبختانه 
در این دولت پیگیری شد و پرونده ها به قوه قضاییه 
حال  در  دادگاه  در  الحمدلله  و  شده  فرستاده 
رسیدگی است که دیروز هم اولین جلسه آن برگزار 

شده است.
قوه  بین  خوبی  خیلی  همکاری  داد:  ادامه  وی 
قضاییه وجود دارد. اسناد کافی هم آماده است و 
شهود هم حضور دارند. در گذشته مقداری در این 
زمینه غفلت شده بود که خوشبختانه در این دولت 

در حال پیگیری است.
دهقان همچنین اظهار کرد: قطعا آرا که صادر 
قابل  خارجی  محاکم  در  که  آن  از  بخشی  شود 
اجراست توسط مرکز امور حقوقی و بین الملل برای 

شناسایی و اجرا پیگیری خواهد شد.

گفت:   حاجی بابایی  برنامه  این  از  بخشی  در 
ببینید، من یک نکته را عرض کنم، چون آقای دکتر 
فرمودند آقایان دنبال این هستند که گران کنند، 
من از مجلس دارم دفاع می کنم، وگرنه اینجوری 
جسارت نمی کنم. سؤال این است، ما الان خوش 
بینانه، چون دیگر پیش آمد می گویم، خوش بینانه 
حدود 400 همت )هزار میلیارد تومان( سال آینده 
بودجه ما کسری دارد، اگر هم خواستید ریال به 

ریال من حساب می کنم.
منظور نیز در پاسخ به حاجی بابایی گفت: آقای 
دکتر ما که هزینه تعریف نکرده ایم که شما الان 
ایم،  کرده  تعریف  درآمد  ما  آورید،  کسری درمی 
هزینه ها را در سقف درآمد می دهیم و قطعاً کسری 

را کنترل می کنیم.
به گزارش در ادامه حاجی بابایی افزود: چون امروز 
رئیس محترم مجلس هم فرمودند ناترازی انرژی و 
الان به تفصیل شما در ناترازی انرژی یعنی گران 
کردن، ما طرفدار مردم هستیم، ما می خواهیم ارزان 
شود. سؤال من این است، ما 400 همت کسری 
داریم، این ها غصه ما است. اما منظور در پاسخ 
ما  شماست.  ادعای  این  و  نداریم  کسری  گفت: 
درآمدها را به شما داده ایم، مصارف را هم در حد 
درآمدها می دهیم، هیچگونه کسری هم نخواهیم 

داشت.
با این حال حاجی بابایی خاطرنشان کرد: عرض 
تا است، هشت  می کنم، تبصره 14، امسال ۶۵0 
تا   ۸۲۵ ماهه  هشت  دارد،  کسری  تا   1۲۵ ساله 
کسری دارد، دیگر گزارش رسمی وزیر اقتصاد است. 
در ادامه رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: 
بخش بزرگی از درآمدهایش هنوز تحقق پیدا نکرده 
است، ما الان ۹1 همت فقط از صنایع شیمیایی و 

فولادی طلبکار هستیم.
حاجی بابایی هم در پاسخ به منظور گفت: سال 
گذشته هم همین بوده است. من می خواهم عرض 
کنم، شما هم خوب دقت کنید، 1۲۵ تا کسری دارد، 
پیش بینی ما این است که حدود ۲00 تا کسری 
دارد. یک نمونه بگویم، شما 1۶0 همت گندم را پول 
اش را از کجا آورده اید و داده اید، به ما بگویید. ما 
۵۲ پیش بینی کرده بودیم، بیشتر هم نبود، صد 

تای آن از کجا بود؟
تنها چیزی که در بودجه دیده نشده مردم هستند

این صحبت ها از سوی رئیس کمیسیون تلفیق 
بودجه مجلس و رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
حالی مطرح شد که روز گذشته امانقلیچ شادمهر 
شورای  مجلس  در  گنبدکاووس  مردم  نماینده 
اسلامی در گفت گو با ایلنا، درخصوص دلایل رد 
لایحه بودجه برای سال 1403 از سوی نمایندگان، 
گفت: این اولین لایحه دولت در اجرای برنامه هفتم 
توسعه است، در بودجه ای که آمده احکام پرتکرار 
حذف شده و به جایگاه واقعی خود بازگشته است. از 
نقاط قوتی که در لایحه بودجه وجود داشت اعمال 
معافیت های مالیاتی است که ما در برنامه هفتم 
کاهش  و همچنین  بودیم  کرده  پیش بینی  را  این 
نرخ مالیات بر ارزش افزوده و اعمال معافیت های 
مالیاتی برای حمایت از تولید که این موارد در برنامه 
هفتم تصویب شد اما آقای منظور آن ها را به عنوان 

نقاط قوت دولت در تدوین بودجه اعلام می کند.
مجلس  تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو 
درخصوص انتقادات نسبت به لایحه ابراز داشت: 
دغدغه  و  تامل  باعث  که  داشت  وجود  مواردی 
نمایندگان نسبت به بودجه شد از جمله اینکه این 
نیست.  دولت  مالی  منابع  با  مطابق  اصلا  لایحه 
هم   140۲ بودجه  تفاوت های  مهم ترین  جمله  از 

عمرانی  طرح های  ساماندهی  حوزه  در  شفافیت 
اصلا  یعنی  نیامد  در  جور  اصلا  گفتند  که  است 

اجرایی نشد.
بودجه  مورد  در  که  نگرانی  داد:  ادامه  شادمهر 
1403 وجود دارد این است که مبتنی بر برنامه هفتم 
توسعه نیست و مصوبات برنامه هفتم اعمال نشده 
است، نمونه اش همان افزایش 40 درصدی حقوق 
بازنشستگان است که در راستای تصمیمی که در 
برنامه هفتم با تعامل میان مجلس و دولت اتخاذ 
شده بود باید در سال اول اجرایی می شد اما در 
بودجه ۲0 درصد آورده اند و صرفا فقط قول شفاهی 
را ملاک قرار دادند؛ حتی در کمیسیون تلفیق هم 
همین قول شفاهی آقای منظور را پذیرفته بودند و 

کمیسیون آن را تصویب کرده بود. 
وی تصریح کرد: اما وقتی روز سه شنبه مطرح 
شد نمایندگان قول شفاهی را نپذیرفتند و به ضرس 
قاطع ایستادند و به بودجه رأی نداند تا این مساله 
به صورت مکتوب در بودجه بیاید و افزایش حقوق 
40 درصدی برای بازنشستگان که در زمان برنامه 

توافق شده بود، اجرایی شود.
در  زنان  اینکه سهم  دیگر  نکته  افزود:  شادمهر 
لایحه بودجه دیده نشده و این سهم صفر است 

یعنی اصلا اعمال نشده است.
نماینده مردم گنبدکاووس در ادامه عنوان کرد: 
از جمله ایردات لایحه این بود که کمترین اطلاعات 
و داده به مجلس داده شد، یعنی اطلاعات و داده 
بسیار ناچیز و خیلی کم بود و به همین خاطر بودجه 
بسیار مهم بود. از جمله این موارد درخصوص نرخ 
ارز بود که ۷ نوع نرخ برای ارز تعیین شده است 
که مستحضرید این وضعیت نرخ ارز می تواند در 

اقتصاد ما یک عامل فسادزا باشد.

وی ادامه داد: همینطور مالیات اشخاص حقوقی 
بیش از ۵3 درصد رشد کرده است، این باید از کجا 
بیاید؟ بالاخره باید از جیب مردم در بیاید. مالیات 
اشخاص حقوقی که قبلا 40 درصد بود را الان به 
۵3 درصد رساندند. مالیات بر درآمدها بیش از 33 
درصد رشد کرده است که این هم معلوم نیست از 
کدام پایه های مالیاتی است، یعنی براساس کدام 

پایه مالیاتی این رشد در نظر گرفته شده است.
شادمهر افزود: همینطور در کنار اینکه مالیات را 
افزایش دهند و بیشتر کنند، استقراض هم دارند 
است  مطرح  ما  برای  سوال  این  می دهند،  انجام 
که این ها قرار است کجا هزینه شود؟ هم افزایش 
مالیات در بودجه داریم و هم بر این فرض هستند 

که استقراض هم بکنند.
عضو کمیسیون آموزش مجلس خاطرنشان کرد: 
تراز عملیاتی بودجه 300 هزار میلیارد کسری دارد 
و این درحالی است که بخش های مهم هزینه ای 
به خصوص در زمینه سلامت و آموزش پیش بینی 
نشده است، آن هایی که پیش بینی شده فقط در 
حوزه های فرهنگی هستند مانند صداوسیما و ... 
اما در مقابل سهم آموزش خیلی کم دیده شده، 

آموزش عالی کم دیده شده است.
وی اضافه کرد: نکته دیگر اینکه به نظر من همه 
جای دنیا مردم حق دارند بدانند و دولت موظف 
درخصوص  اطلاعات  از  انبوهی  حجم  که  است 
منابع و مصارف بودجه کشور و سیاست های مالی 
خود را هنگام تهیه و تدوین لایحه بودجه به شکل 
عمومی در اختیار مردم قرار دهد تا تکلیف مردم 
بودجه  این  در  که  تنها چیزی  الان  باشد.  روشن 
دیده نشده مردم است، به مردم حق نمی دهند که 
این مسائل اطلاعات و داده ها را بدانند، حق مردم 

است که بدانند با توجه به دخل و خرج دولت و 
سیاست های اقتصادی دولت بتوانند پیش بروند اما 
گویا تنها چیزی که برای آنها ملاک است، گرفتن 

مالیات است.
لزوم  بر  تاکید  با  گنبدکاووس  مردم  نماینده 
و  بودجه  درخصوص  شفاف  اطلاع رسانی 
سیاست گذاری مالی دولت، گفت: در واقع مردم 
که باید مالیات بدهند، حداقل از جزئیات آن و 
که  مردم  باشند،  مطلع  باید  آن  مصارف  محل 
می دانند باید مالیات پرداخت کنند و افزایش آن 
را هم پیش بینی می کنند اما اینکه دولت جزئیات 
آن را به اطلاع مردم نرسانده اشتباه است، همین 
الان هم دیر نشده و دولت می تواند در مورد تهیه 
به مردم  بودجه  و حتی اصلاح  بودجه  تدوین  و 
سطح  عالی ترین  در  نظرم  به  کند.  اطلاع رسانی 
ممکن این گفت وگوها بین دولت، مجلس و مردم 
این  باید در جریان  جریان داشته باشد و مردم 

تصمیم گیری ها قرار بگیرند.
پیشنهادی  حقوق  افزایش  درخصوص  شادمهر 
عدد  که  گفتیم  ما  گفت:  کارمندان  برای  دولت 
افزایش حقوق را هم ترمیم دهند اما با افزایشی که 
برای بازنشستگان باید انجام دهند فکر می کنم که 
از زیر افزایش حقوق کارمندان شانه خالی خواهند 
افزایش  روی  که دولت  اصراری  به  توجه  با  کرد، 
حقوق ها دارد و حتی تلاش کرد با قول شفاهی مانع 
از تصویب رسمی افزایش 40 درصدی بازنشستگان 
شود و ۲0 درصد را تصویب کند، به نظر می رسد 
که در بحث افزایش حقوق کارکنان هم بر همین 
نظر باشد و این کار را به شدت سخت می کند که 
کارکنان در این شرایط تورمی ۵0 درصدی تنها 1۸ 

درصد افزایش حقوق داشته باشند.

از  یکی  انتخابات  در  مشارکت  کرد:  تصریح  جمهوری  رئیس 
و  اما لازم است همه وجوه  اجتماعی است،  جلوه های مشارکت 
جلوه های این مشارکت در راستای مردمی سازی امور و حضور و 

شرکت مردم در شئون اجتماعی مختلف مورد توجه باشد.
به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی صبح دیروز )چهارشنبه( در 
جلسه هیئت دولت با تاکید بر اهتمام همه مسئولان به افزایش 
مشارکت اجتماعی افزود: مشارکت در انتخابات یکی از جلوه های 
مشارکت اجتماعی است، اما لازم است همه وجوه و جلوه های این 
مشارکت در راستای مردمی سازی امور و حضور و شرکت مردم در 

شئون اجتماعی مختلف مورد توجه باشد.
رئیس جمهور همچنین با اشاره به اهمیت مسئله پدافند غیرعامل 
و ضرورت توجه همه مسئولان به رعایت اتقان در تصمیم گیری ها 
و اقدامات، بر ضرورت همکاری کامل دستگاه ها با سازمان پدافند 

غیرعامل تاکید کرد.
به  اشاره  با  مرکزی  بانک  کل  رئیس  دیروز  جلسه  ادامه  در 
هدف گذاری انجام شده برای کاهش رشد نقدینگی به ۲۵ درصد، 
پایان سال 140۲را زمان تحقق این هدف اعلام و اظهار کرد: نرخ رشد 
پایه پولی نیز که در ابتدای سال 4۵ درصد بود، در حال حاضر به 

3۸.۵ درصد رسیده و با تدابیر اتخاذ شده و اقدامات در حال انجام 
تا پایان سال به زیر 30 درصد خواهد رسید.

فرزین همچنین با اشاره به برخی مطالب منتشره مبنی بر منفی 
شدن تراز تجاری کشور گفت: صادرات برق، نفت و برخی کالاهای 
دیگر که صادرات آنها از مبادی گمرکی صورت نمی گیرد در گزارش 
گمرک کشور لحاظ نمی شود و لذا گزارش منتشره از سوی گمرک 
ماهه  در ۶  کشور  تجاری  تراز  نیست؛  کشور  تجاری  تراز  ملاک 
ابتدایی سال مثبت 11 میلیارد دلار بوده و حتی حساب جاری نیز 

۶.4 درصد مثبت است.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی نیز با ارائه گزارشی از حوزه فعالیت 
خود، به موفقیت های این وزارتخانه در حوزه سینمایی اشاره و از 
شکسته شدن رکوردهای مختلف در این زمینه خبر داد و گفت: 
بالاترین آمار تماشاگران سینما در سال های گذشته ۲۶ میلیون نفر 
بوده که با آمار و روال فعلی پیش بینی می شود تعداد تماشاگران 
سینما در سال 140۲ از عدد 33 میلیون نفر فراتر رفته و رقم فروش 
در سینمای کشور به هزار میلیارد تومان بالغ شود. آغاز فعالیت 
1300 کانون فرهنگی-هنری بانوان در مساجد سراسر کشور نیز از 
جمله خبرهای وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در جلسه امروز هیئت 

دولت بود. اسماعیلی همچنین با بیان اینکه وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی به دنبال ایجاد هژمونی فرهنگی برای مقابله با تهاجمات 
و جریانات سوءفرهنگی است، از مسئولان دولتی خواست با ارائه 
عملکرد و دستاوردهای دولت مردمی، در تحقق این هدف مهم 
سهیم باشند. در این جلسه همچنین حجت الاسلام والمسلمین 
تقدیری رئیس ستاد ملی روایت پیشرفت نیز گزارشی از برگزاری 

این اردوها ارائه کرد.
رئیس جمهور ضمن تشکر از گزارش های ارائه شده در جلسه، بر 
ضرورت روایت و تبیین دقیق، به هنگام و هنرمندانه پیشرفت ها و 
اقدامات صورت گرفته در دستگاه های مختلف تاکید کرد و گفت: 
مسئول اصلی روایت پیشرفت ها و اقدامات در وهله اول خود وزرا و 

مسئولان دستگاه های اجرایی هستند.
رئیسی همچنین در ابتدای جلسه با تسلیت ایام شهادت حضرت 
فاطمه زهرا )س(، مبانی جامعه سازی قرآنی و تلاش برای تعالی و 
نجات انسان را در مرام و سیره حضرت فاطمه اطهر )س( بسیار 
برجسته دانست و افزود: از خداوند متعال می خواهیم به برکت نام 
و وجود حضرت زهرا برکات خود را بر ما و امت اسلامی نازل فرموده 

و پیروزی قطعی و فوری را نصیب مردم مظلوم و مقتدر غزه کند.

بررسی دلایل رد کلیات لایحه بودجه 1403 از سوی مجلس

کسری بودجه داریم یا نداریم؟
گروه سیاسی - در حالی روز سه شنبه مجلس کلیات بودجه سال آینده از سوی دولت را رد کرد،  برنامه گفت وگوی ویژه خبری شبکه خبر سیما با حضور 
حمیدرضا حاجی بابایی، رئیس کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی و داود منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور به بررسی لایحه بودجه 

1403 در مجلس پرداخت.

کاهش رشد پایه پولی از 45 درصد به 38.5 درصددر جلسه هیات دولت مطرح شد

یک عضو 
کمیسیون 

آموزش مجلس 
خاطرنشان کرد: 

تراز عملیاتی 
بودجه 300 هزار 
میلیارد کسری 

دارد و این 
درحالی است 
که بخش های 
مهم هزینه ای 
به خصوص در 
زمینه سلامت 

و آموزش 
پیش بینی نشده 

است

رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بهینه سازی در مصرف مسیر رسیدن به بهره وری 
است و حمل و نقل نیازمند تحول از طریق هوشمندسازی است، گفت: راهکار بهینه سازی 

مصرف سوخت، افزایش قیمت سوخت نیست.
به  گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شورای اسلامی در نخستین همایش 
حمل ونقل و توسعه اقتصادی که به منظور بررسی چالش ها و فرصت های این حوزه، صبح 
دیروز)چهارشنبه، ۲۲ آذر ماه( در مرکز همایش های بین المللی ارم برگزار شد، با بیان اینکه 
مدت ها است که در محافل دولتی، خصوصی و نهادهای عمومی غیردولتی جمع می شویم 
اما بعد از ارائه پیشنهادات در سخنرانی ها، مسائل مطرح شده را فراموش می کنیم، گفت: 
ما باید در سه قوه این پیشنهادات را دنبال کرده، بر اساس آن پیش برویم و عملیاتی کنیم؛ 
البته معتقدم که ما 4 قوه داریم که یک قوه آن بروکراسی است که متأسفانه سه قوه دیگر بر 

اساس آن حرکت می کنند.
قالیباف در ادامه تصریح کرد: این روزها در هر جلسه ای که حضور پیدا می کنم، موضوعاتی 
مطرح می شود که 30سال قبل نیز این مشکلات و مسائل مطرح بود و همچنان نیز ادامه دارد 
و همان پیشنهادات نیز مجدداً مطرح می شود که برخی از آنها علیرغم اینکه به قانون، آیین نامه 
و دستورالعمل تبدیل شده، مشکلات را حل نکرده و مشخص نیست کدام بخش اعم از دولتی 
و خصوصی باید پاسخگوی آن باشد. این موضوعات، مدیریتی و ملی بوده و با آبرو، حیثیت، 

جان و مال مردم، امنیت و افتخار ملی ما گره خورده که نباید نسبت به آن بی توجه باشیم.
رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه بیش از چندین بار موضوعات و مشکلات امروز 
در حوزه حمل و نقل را مطرح کرده ایم اما همچنان هیچکدام از این مسائل برطرف نشده 
است، گفت: در وهله اول قطعاً شخص من، مقصر هستم اما باید توجه داشت که در این بین 

قطعاً بخش خصوصی نیز مقصر است و هر دو بخش دولتی و خصوصی باید به سمتی برود 
که به فهم مشترک در این خصوص برسد. قالیباف در ادامه با تأکید بر اینکه اگر کاری روی 
زمین مانده به دلیل این است که اراده یا فهم آن وجود ندارد که حل نمی شود، گفت: امروز 
استهلاک ما بیشتر از سرمایه گذاری است؛ درآمدهای کشور روز به روز کمتر می شود و در کنار 
آن تحت تحریم های ظالمانه هم قرار داریم که بخش دولتی و خصوصی به آن واقف است اما 
باز هم سالیانه چندین هزار میلیارد دلار ارز از کشور خارج می شود از این رو اشکال کار یا در 

دولت به معنای عام و یا در بخش خصوصی است و عامل سومی وجود ندارد.
رئیس مجلس با بیان اینکه امروز نیازمند رسیدن به فهم مشترک برای حل مسائل هستیم 
چرا که سرمایه های لازم در کشور وجود دارد، گفت: امروز باید بر اساس سیاست های ابلاغی 
به رشد اقتصادی ۸ درصد رسیده و تورم را تک رقمی کنیم. در جریان بررسی لایحه برنامه هفتم 
این موضوع را به دولت و شورای نگهبان گفته ام که رشد ۸ درصدی قطعاً سقف سرمایه گذاری 
دارد که باید نسبت به آن برآورد داشت تا به مباحث پوچ گرفتار نشویم و تازه بخواهیم موضوع 

اصل ۷۵ آن را تعیین کنیم و این موضوع باید از قبل مشخص باشد.
وی افزود: در حوزه حمل  و نقل سوخت با مبلغ بسیار اندک توزیع می شود چنانچه گازوئیل 
لیتری 300 تومان است اما باز هم هزینه تمام شده حمل  و نقل ما بسیار بالا است. نوشتن 
بهره وری ۲.۸ برایمان بسیار سخت شده است. روزانه 3.۵ میلیون بشکه نفت در کشور هدر 
می دهیم که اگر بشکه ای ۸۵ دلار محاسبه کنیم، سالیانه بالای 100 میلیارد دلار می شود. چرا 
باید کیک اقتصاد خود را در شرایطی که تحت تحریم های ظالمانه آمریکا قرار داریم، کوچک 
کنیم و چرا خودمان هم به خودمان ظلم کنیم. ثابت نگاه داشتن قیمت ها قطعاً اشکال ما 
است اما راه بهینه سازی مصرف سوخت نیز افزایش قیمت آن نیست بلکه راه های دیگری هم 

وجود دارد. وقتی سرمایه در حال از بین رفتن است باید از سوی دولت، بخش خصوصی و 
مردم بهینه شود و اگر همه با هم از آن منفعت ببریم این 100 میلیارد دلار تبدیل به سرمایه 

ملی ما خواهد شد.
قالیباف در ادامه با اشاره به اینکه امروز بیش از 100 همت طلب پیمانکاران در حوزه فنی و 
مهندسی است که در جریان مصوبات لایحه برنامه از طریق اهرم کردن اوراق مجدداً آن را به 
اقتصاد کشور باز می گردد، گفت: بخش خصوصی و دولت باید به جای رقابت با هم در کنار 
هم نشسته و برنامه ریزی دقیق و عملیاتی کنند و به سراغ مردم بروند که در این صورت مردم 

قطعاً حل و فصل مشکلات را خواهند پذیرفت.
رئیس مجلس در ادامه با اشاره به اهمیت حمل و نقل و پیشران بودن آن در کنار حوزه 
نفت و گاز و معادن که منفعت آن شامل حال سایر حوزه ها نیز خواهد شد، گفت: ترانزیت ما 
پیش از این که برای ما جنبه اقتصادی داشته باشد، جنبه امنیت ملی داشته، قدرت بازدارندگی 
به همراه می آورد و فرصت های بزرگی برای ما تولید می کند اما اکنون بزرگ ترین درد ما ایجاد 
زیرساخت است. میان ریل و جاده همه روی ریل در حوزه باری و مسافری اتفاق نظر دارند 
اما در دهه های گذشته اعتبارات خود را به جای ریل روی جاده با نسبت چند ده برابری 

سرمایه گذاری کردیم.
رئیس نهاد قانونگذاری کشورمان با بیان اینکه امروز در کشور امکانات و سرمایه داریم اما 
نحوه استفاده و مصرف بهینه آن از مشکلات ما است، عنوان کرد: متأسفانه در جلسات، 
بروکراسی و کاغذبازی ها و وقت گذاری های بی دلیل در حال از دست دادن این فرصت ها 
هستیم. امروز نیازمند تصمیمات شجاعانه هستیم که قطعاً سخت و تلخ خواهند بود. ما باید 

قدرت »نه گفتن« داشته باشیم. 

قالیباف در همایس حمل و نقل و توسعه اقتصادی مطرح کرد
وز از درآمدهای کشور کاسته می شود وز به ر ر

www.ebtekarnews.com

2


